
L’EMS: com i per què

Editorial publicat per Jean-Pierre Bourguignon, president de la Societat Matemàtica Europea, a la
revista de la Societat (EMS Newsletter) el març de 1998.

L’EMS encara és una societat jove, amb només
vuit anys d’edat. Això li dóna força i alho-
ra en limita les possibilitats. D’una banda, és
fàcil encetar iniciatives noves dins l’EMS sense
ensopegar amb hàbits dolents arrelats; d’altra
banda, encara no s’han definit prou els principis
que regeixen la presa de decisions dins la Socie-
tat i que la tradició normalment s’encarrega de
bastir. Concretant més, el fet que l’EMS sigui
una estructura nova hauria de permetre-li posar
fil a l’agulla sobre qüestions d’interès que fins
ara no s’havien pogut abordar. Tanmateix, en-
cara hi ha massa gent que no ha sentit a parlar
mai de l’EMS.

Per tant, és molt important fer un repàs de
per què hi ha d’haver una Societat Matemàtica
Europea i de quina manera la seva estructura
actual li permetrà assolir els objectius que en
varen motivar la creació.

Per què una Societat Matemàtica
Europea?

La missió principal de l’EMS és promoure un
sentiment d’identitat entre els matemàtics eu-
ropeus. Aquest repte segueix en paral.lel la
tendència continuada que ha donat una forma
nova a les societats d’Europa des del final de la
Segona Guerra Mundial i que està acostant les
nacions d’Europa. Estem vivint la construc-
ció d’un escenari europeu en tots els aspectes
de l’activitat social, en un procés que pren di-
verses formes. La Unió Europea guanya pes
any rere any i la seva influència també creix,
no només en els päısos que en formen part,
sinó també entre aquells que aspiren a entrar-
hi. Per als matemàtics, va sorgir una societat
professional com l’estructura més apropiada per
debatre aquestes perspectives, promoure les ma-
temàtiques i facilitar que puguin donar resposta
als reptes que van apareixent arreu del món.

Avui en dia es demana molt a la ciència, i a
les matemàtiques en particular. Hem de posar-
nos al nivell d’aquesta demanda, però sense fer
perillar el desenvolupament a la llarga de la nos-
tra disciplina. Els punts de vista a curt termini
fan més mal que bé. Cal defensar la llibertat de
pensament, justament per tal d’estar preparats

per respondre les preguntes que vindran demà.
Les matemàtiques es mouen en uns marges de
temps molt més amplis que les altres ciències.

La necessitat d’una estructura que reunei-
xi els matemàtics d’Europa té un altre origen.
Crec fermament que només fent coses tots junts
aprendrem de veritat els uns dels altres, i po-
drem copsar la riquesa i la complexitat que la
diversitat aporta a les accions humanes. Euro-
pa és diversa, en les seves cultures, idiomes i
estructures. Alguns dels seus päısos tenen una
llarga tradició d’organitzacions centralitzades;
d’altres es basen en les estructures locals. Això
ho veig com un avantatge que cal preservar. La
paraula clau és compatibilitat, no uniformitza-
ció.

Treballant junts, no només aprendrem ma-
neres noves de fer les coses, sinó que hauŕıem
de ser capaços d’abordar diversos problemes en
el seu nivell cŕıtic. La base de la societat mo-
derna és la comunicació i les xarxes. També en
aquest front, l’EMS és l’estructura més adient
per actuar. És prou lleugera per moure’s de
pressa quan calgui i prou descentralitzada per
obtenir informació de tot arreu en el moment
just. És evident que l’EMS necessita una llista
llarga de membres individuals i una participa-
ció activa de les societats membres. Aquestes
societats haurien de poder col.laborar fàcilment
amb l’EMS. Hi haurien de trobar prou visibi-
litat per a les seves activitats de més interès i
ajuda per a les seves accions d’àmbit transna-
cional. L’EMS ha de funcionar a un nivell que,
sense ambigüitat, sigui diferent del de les seves
societats membres. També depèn d’elles per a
algunes activitats, com totes aquelles on calgui
recollir informació de diversos päısos o regions.

Encara que totes les societats nacionals o
regionals d’Europa ja siguin dins l’EMS, queda
molta feina pendent per captar membres indi-
viduals. El problema més seriós el plantegen
els obstacles econòmics que pateixen els ma-
temàtics de les regions menys afavorides. De
moment ja hem aconseguit que els recensors de
Zentralblatt für Mathematik puguin pagar la se-
va quota a l’EMS mitjançant les bonificacions
que reben.

Un altre front important per als matemàtics
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de tot el món és l’ensenyament. Si es vol que
els estudiants circulin lliurement pels mercats
de treball d’Europa, cal sintonitzar els sistemes
educatius de tots els päısos, sempre respectant
la diversitat, que és una de les millors coses
que pot oferir Europa. En aquest sentit, les
matemàtiques poden tenir molt de pes, ja que
l’ensenyament de les matemàtiques acostuma a
ser un tema polèmic. No hi ha cap dubte de la
importància que té una estructura que repre-
senti la comunitat matemàtica en les discussi-
ons sobre aquest tema, ja que ningú no desitja
que el control l’exerceixin petits grups de pres-
sió.

Un darrer punt: l’EMS proporciona un bon
marc per al desenvolupament de les matemàti-
ques com un tot. Aquest va ser justament el
lema adoptat pel comitè cient́ıfic del congrés
de Budapest. Els conferenciants que es varen
elegir en aquella ocasió varen il.lustrar molt bé
l’encert del lema escollit. Tant els matemàtics
purs com els aplicats s’han de trobar a gust dins
l’EMS. Això ho ha de tenir ben present l’EMS
a totes les seves activitats. No ho pot passar
per alt quan ha de tractar qüestions que te-
nen a veure amb la preparació dels estudiants,
les relacions amb la societat o amb els direc-
tius tant de sectors privats com d’organitzaci-
ons públiques.

Com ho fa?

Per tal d’assolir els seus objectius, l’EMS ha
posat en funcionament diversos recursos i ha
encetat activitats en moltes direccions. Vaig
a descriure-ho tot breument, sense oblidar la
perspectiva en la qual cada cosa va ser creada.

La revista EMS Newsletter és el contacte
natural amb els membres. La sèrie nova que
s’ha inaugurat enguany millorarà aquest con-
tacte. Cada número contindrà un editorial es-
crit per una persona amb un càrrec de respon-
sabilitat dins l’EMS, una entrevista amb un ci-
ent́ıfic o un empresari de prestigi i la presentació
d’un centre de recerca i d’una societat membre.
També esperem que aquest contingut renovat
generi debats interessants que permetin crear
una secció de contribucions dels lectors.

El servidor de l’EMS s’anomena EMIS i va
ser engegat per l’actual secretari, Peter Mic-
hor. El responsable del manteniment és Micha-
el Jost, del centre de càlcul FIZ a Berĺın. Ha

estat un gran encert. A hores d’ara ja ha es-
devingut indispensable, no només per la gran
quantitat d’informació que conté, sinó pels pre-
cedents que ha creat en diversos fronts. Com la
majoria de servidors, proporciona enllaços cap
a la resta del món al qual pertany, que és el de
les matemàtiques, i alhora conté tota la infor-
mació sobre la institució que l’ha creat, que és
l’EMS. A més, ofereix diversos serveis, com el
Euro-Math-Job, amb adreces d’ofertes de tre-
ball (que esperem transformar en un autèntic
servei de gestió de noves feines); Math, una ba-
se de dades bibliogràfica de la qual l’EMS té
els drets i Elib-Math, una biblioteca electrònica
que ja conté vint-i-tres revistes (i n’hi ha al-
menys deu més de previstes), set actes de con-
gressos i una monografia. Aviat trobareu a
EMIS el Current Awareness Programme, que
permetrà a tots els matemàtics d’accedir sense
pagar a un gran nombre de resums d’articles
publicats l’any precedent.

Ja fa molt de temps que el Comitè Executiu
de l’EMS va decidir de crear JEMS, la revista
cient́ıfica de l’EMS. Aquesta és tan sols una de
les direccions en les quals l’EMS està desenvolu-
pant la seva poĺıtica de publicacions, que va ser
responsabilitat d’Stewart Robertson, de South-
ampton, i que ara està a les mans de Carles Ca-
sacuberta, de Barcelona. La revista JEMS ha
arribat al seu moment cŕıtic: l’editor en cap,
Jürgen Jost, un dels directors del nou institut
Max Planck de Leipzig, ha començat a treballar
conjuntament amb els altres editors: Luigi Am-
brosio (Pavia), Gérard Ben Arous (Lausana),
John Coates (Cambridge), Helmut Hofer (Nova
York) i Alexander Merkurjev (Los Angeles). El
comitè editorial conté a més una trentena d’e-
ditors associats. El primer número està previst
que surti el gener de 1999. La presentació de
JEMS es va fer durant el Congrés Internacional
de Matemàtics a Berĺın.

Els actes on l’EMS ha estat més visible
fins ara han estat els congressos europeus de
matemàtiques. Paŕıs i Budapest varen ser les
seus dels congressos de 1992 i 1996; Barcelona
ho serà l’any 2000. També aqúı l’EMS és in-
novadora, en haver configurat un esquema dife-
rent del Congrés Internacional de Matemàtics
tradicional. A més del programa cient́ıfic, hi
ha taules rodones que permeten discutir temes
d’interès general per als matemàtics d’Europa.
Algunes d’aquestes taules rodones són de tipus
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organitzatiu (referents, per exemple, a l’inter-
canvi de persones entre institucions d’Europa),
d’altres intenten preveure el futur recollint i di-
fonent informació sobre la demografia dels ma-
temàtics, etc.

Algunes de les iniciatives de l’EMS s’adre-
cen als matemàtics joves. A cada Congrés Eu-
ropeu s’ofereixen premis de l’EMS a deu ma-
temàtics joves. Cada any hi ha dues escoles
d’estiu de l’EMS, una de matemàtiques pures i
l’altra de caire més aplicat. Hi ha un comitè per
a aquestes escoles d’estiu, presidit per Giovanni
Monegato, que rep les propostes i les estudia.
L’EMS fa un gran esforç per tal que aquestes
escoles tinguin lloc a päısos de l’est d’Europa
i per ajudar als matemàtics d’aquests päısos a
continuar les seves activitats. No és fàcil d’a-
conseguir diners per a aquest objectiu. L’ofici-
na de la UNESCO a Venècia s’ha mostrat molt
disposada a col.laborar-hi.

La sèrie del Fòrum Matemàtic Diderot va
començar amb l’objectiu concret d’iniciar con-
tactes amb altres cient́ıfics i amb altres sectors
de la societat. Les trobades duren dos dies, si-
multàniament a tres ciutats diferents connecta-
des per mitjans audiovisuals. Aquest esquema
pretén maximitzar la confluència de punts de
vista i sensibilitats diferents, sense sobrecarre-
gar l’organització local, ja que a cada ciutat es
limita la participació a un centenar de persones.
La tasca de fer funcionar la part tècnica és fei-
xuga. Potser ens hem anticipat un xic a la nos-
tra època! Els temes que s’han tractat fins ara
són: matemàtiques i finances, matemàtiques i
medi ambient (problemes relacionats amb l’ai-
gua), matemàtiques com a font d’evolució cul-
tural. Alguns dels previstos per a més endavant
són: matemàtiques i música; matemàtiques i
telecomunicacions: problemes relacionats amb
els telèfons mòbils; matemàtiques i risc; ma-
temàtiques i medicina. Altra vegada, neces-
sitem la col.laboració de molta gent, tant per
proposar temes com per oferir organitzadors i
seus. La disponibilitat de la comunitat ma-
temàtica per discutir temes que afectin les ma-
temàtiques és crucial. Esperem que aquesta
sèrie de debats ajudi a renovar la imatge de
les matemàtiques que té el gran públic i faci
adonar els matemàtics de totes les possibilitats
d’interacció que tenim al davant.

Aquesta sèrie complementa altres activitats
com les conferències de l’EMS, adreçades als

matemàtics professionals, que ja han tingut lloc
dues vegades. S’invita a un investigador pres-
tigiós a donar una sèrie de conferències en al-
guna institució no massa gran, amb la condició
que les adreci a una audiència considerablement
més àmplia que la comunitat local on les fa-
ci. La Universitat de Besançon, amb Hendrik
Lenstra l’any 1995, i la Universitat de Hèlsinki,
amb Nigel Cutland l’any 1997, varen fer la seva
feina admirablement bé.

La poĺıtica cient́ıfica de la Comissió Euro-
pea funciona per peŕıodes de quatre anys, coin-
cidint amb l’aprovació dels Programes Marc per
a la Investigació i el Desenvolupament. El cin-
què programa s’iniciarà a principis de 1999.
L’EMS va participar en les discussions preli-
minars, mitjançant un document que es va fer
públic a EMIS. Va rebre comentaris molt fa-
vorables de matemàtics i de cient́ıfics d’altres
disciplines. Evidentment, vàrem lluitar per tal
que es tractés millor les matemàtiques en els
programes de la Comissió Europea. En alguns
aspectes ens han escoltat. La forta presència
a Brussel.les del responsable de relacions euro-
pees de l’EMS, Luc Lemaire, va permetre que
l’EMS fos un participant actiu en els debats.

La nostra primera prioritat va ser aconse-
guir que la Comissió Europea reconegués la ba-
se de dades Zentralblatt MATH com una gran
infraestructura per als matemàtics europeus.
Gràcies a la disponibilitat de la secció de ma-
temàtiques de l’Acadèmia de Heidelberg, presi-
dida per Dieter Puppe, del centre FIZ de Karls-
ruhe i d’Springer-Verlag, hem avançat molt en
aquesta direcció. Tot va començar amb una
col.laboració franco alemanya, dirigida en la
part francesa per la nova entitat MathDocCell,
situada a la Universitat Joseph Fourier de Gre-
noble i dirigida per Pierre Bérard i Laurent
Guillopé. La contribució d’aquesta entitat a la
base de dades ha estat una nova interf́ıcie per
als discs compactes i per al servidor de Berĺın,
que té miralls a Nova York i a Estrasburg. Di-
versos convenis amb päısos de l’est d’Europa
han estès considerablement la xarxa de recen-
sors, amb l’objectiu d’escampar realment la ba-
se de dades. A partir del moment en què l’EMS
va intervenir-hi, va insistir que es recollissin les
opinions de la comunitat matemàtica per tal de
millorar la base de dades. El mecanisme de fun-
cionament serà el Comitè d’Innovació, presidit
per John Coates, que ja ha començat a treba-
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llar. Des del mes de novembre de 1997, l’EMS
comparteix els drets de la base de dades. Ara
els objectius estan ben definits: anar molt més
enllà dels convenis existents i convertir Zentral-
blatt MATH en una empresa veritablement eu-
ropea, en la qual hi participin molts päısos a
través de diverses entitats i molts matemàtics
amb les seves contribucions.

L’agència de premsa de l’EMS, que s’ano-
mena EMPRESSA, s’ha instal.lat a Estrasburg.
Encara no ha començat a funcionar. L’objectiu
és reunir informació de moltes fonts, perquè ser-
veixi d’ajuda als matemàtics que s’encarreguen
de fer circular informació d’interès general, tant
tècnica com general. Alhora, hauria de fer ar-
ribar als periodistes informació de primera mà
sobre el que està passant en el món de les ma-
temàtiques, i fer-los saber qui són les persones
que els podran ajudar quan hagin d’escriure ar-
ticles sobre temes matemàtics.

Tal com ja he dit, els matemàtics es preocu-
pen molt de l’ensenyament. Per aquest motiu,
l’EMS va acceptar una proposta d’Edith Cres-
son, comissionada per a la ciència a la Comissió
Europea, per tal de participar en un projec-
te destinat a establir nivells de referència euro-
peus per a l’ensenyament de les matemàtiques
a les edats de 16, 18 i després del primer cicle
d’ensenyament universitari. Un grup de treball
espećıfic ha estat creat, sota la responsabilitat
de Vinicio Villani, de la Universitat de Pisa.
Tot just acaba de començar a funcionar. Reu-
nirà matemàtics de molts päısos per tal d’ob-
tenir una visió concreta i ben documentada de
la situació, que és molt diversa, tal com ha de
ser. Aqúı, altra vegada, es tracta de facilitar la
compatibilitat tot evitant la uniformitat.

S’han fet molts esforços perquè la gent cone-
gui les activitats de l’EMS: els membres del Co-
mitè Executiu de l’EMS presenten les accions
de la Societat a totes les trobades cient́ıfiques
on participen; s’envia una agenda als departa-
ments i centres de recerca amb totes les activi-
tats de l’EMS; s’editen cartells de tots els es-
deveniments relacionats amb l’EMS. La infra-
estructura necessària per a tot això és deguda a
la responsable de publicitat de l’EMS, Mireille
Chaleyat-Maurel, i al talent de Marie-Claude
Vergne, secretària de l’IHES i alhora artista.
S’ha intentat crear una imatge de l’EMS basa-
da en el seu logotip, que representa la comuni-
tat matemàtica europea mitjançant la integra-

ció les lletres E, M i S en un śımbol nou i que
simbolitza la diversitat a través dels colors del
fons. Tenim dossiers que expliquen detallada-
ment tots els projectes de l’EMS en francès i
en anglès, gràcies a la iniciativa de Marc Bru-
naud. Tothom qui en vulgui fer ús per tal de
fer propaganda de l’EMS els pot demanar.

Com és obvi, tot això només ha estat pos-
sible gràcies a la participació activa de moltes
persones. Continuarà igual en el futur. Gai-
rebé tota la feina la fan diversos comitès (ac-
tualment n’hi ha catorze, sense comptar-hi el
Comitè Executiu), els quals fan suggeriments,
preparen anuncis, seleccionen propostes, recu-
llen informació, preparen sol.licituds de subven-
cions, actuen quan cal, etc. Una bona part de
l’èxit rau en la bona gestió de les finances i en
l’eficàcia de la secretaria de l’EMS, que estan
en mans de Tuulikki Mäkeläinen, secretària de
l’oficina de l’EMS a Hèlsinki, i d’Aatos Lahti-
nen, tresorer de l’EMS, també de la Universi-
tat de Hèlsinki. Aquest és un bon moment per
recordar la importància que ha tingut aquesta
universitat en el naixement de l’EMS. Allà es va
reunir per primera vegada el Consell Europeu
que va fundar l’EMS, i des d’allà s’ha controlat
sempre l’oficina de l’EMS, sota la legislació de
Finlàndia.

L’EMS només pot subsistir perquè comp-
ta amb la dedicació de molta gent. Crec
que aquesta és l’única manera d’aconseguir el
propòsit essencial de promoure un sentiment
d’identitat entre els matemàtics europeus. El
necessitem. L’aconseguirem treballant-hi.

Com fer-vos socis de l’EMS

Aprofitem aquesta ocasió, després de l’article
de Jean-Pierre Bourguignon on es descriuen
amb tant de detall l’esperit i els objectius de
l’EMS, per recordar-vos que podeu esdevenir
membres de l’EMS a través de la SCM.

La quota és de 2.500 pessetes anuals, que es
paga a través de la SCM. Els membres indivi-
duals de l’EMS reben trimestralment la revista
EMS Newsletter i tenen descomptes importants
a la quota d’inscripció als congressos europeus
de matemàtiques i a la quota de subscripció
a JEMS, la nova revista cient́ıfica de l’EMS.
A més, els membres individuals tenen tretze
representants en el Consell de l’EMS, que es
reuneix cada dos anys i que és l’òrgan deciso-
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ri màxim de l’EMS. Si algú opina que aquests
avantatges no són suficients per convèncer-lo/a
d’esdevenir membre, que es plantegi què pot fer
ell/a per a la vertebració de les matemàtiques
a Europa, i no a l’inrevés.

Si decidiu entrar a formar part de l’EMS,

contacteu amb Núria Fuster a la Secretaria de
la SCM, al telèfon 93 270 1653 o a l’adreça de
correu electrònic scm@iec.es.

Traducció: Carles Casacuberta
Universitat Autònoma de Barcelona

Agenda

Mètodes matemàtics per als productes financers derivats

Organitza:

• Facultat de Matemàtiques i Estad́ıstica de la
Universitat Politècnica de Catalunya

• Fundació Institut Superior d’Economia Apli-
cada

A qui va dirigit:
Llicenciats o diplomats en les àrees de ciències
(matemàtiques, f́ısica...), d’economia, engi-
nyers, estad́ıstica, etc.

Assignatures del curs:
Introducció al marc econòmic i de gestió de les
finances. Metodologia matemàtica. Valoració
matemàtica de productes derivats. Els mercats
de productes financers i derivats.

Per a més informació:
Secretaria de la Facultat de
Matemàtiques i Estad́ıstica
c/ Pau Gargallo, n. 5, 08028 Barcelona
tel. 93 401 58 61 fax: 93 401 58 81
carmec@fme.upc.es

Matemàtiques per als instruments financers

Responsables:

• Departament de Matemàtiques de la UAB

• Centre de Recerca Matemàtica de l’IEC

Coordinador: Joan del Castillo

Objectiu:
Volem desenvolupar a Catalunya una ĺınia de
col.laboració entre la recerca bàsica en ma-
temàtiques i el món de les empreses financeres,
especialment caixes d’estalvi, bancs, societats
de valors i companyies d’assegurances.

L’objectiu fonamental del mestratge és for-
mar alumnes en mètodes quantitatius orientats
a les finances.

Contingut del programa:
El programa constarà de dos cursos teòrics de
quatre assignatures de trenta hores cada una
(24 crèdits) i de deu crèdits pràctics.

Els dos cursos són:

1r. curs: febrer-maig 99

Mètodes numèrics (Ll. Alsedà)

Econometria (M. Creel)

Sèries temporals (F. Utzet)

Valoració de productes derivats

(J. del Castillo)

2n. curs: gener-abril 2000

Integració numèrica d’EDP (A. Calsina)

Models estocàstics en finances (D. Nualart)

Estratègies financeres (J. Montllor)

Mesura i control de riscos (J. Sueiro)

Per a més informació:
Departament de Matemàtiques
Universitat Autònoma de Barcelona
tel. 93 581 13 04
http://mat.uab.es/dpt/mestif.html
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